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 برجام باید اجرا شود
و جایگزین بهتری وجود ندارد

نماینده دائم ایران در سازمان ملل 
اظهار داشت: ما چه در زمان مذاکرات 
برجام و چه در زمان انعقاد و اجرای آن، 
 صداقت کامل خود را اثبات کرده ایم.

ما طی سالیان متمادی، عزم راسخ خود 
برای زنده نگه داشتن برجام را با صبر 
استراتژیک و خویشتنداری حداکثری 
خود نشان داده ایم. ما این اقدامات 
را در حالی انجام دادیم که نه در آن 
زمان و نه الان، از منافع مورد انتظار 
از برجام بهره ای نبرده ایم. مجید تخت 
روانچی گفت: کسانی که عهدشکنی 
کردند باید صداقت و اراده سیاسی 
واقعی خود را اثبات کنند. آنها باید 
تصمیمات سختی بگیرند، بنابراین 
آنها در جایگاهی نیستند که از ایران 
به خاطر اتخاذ اقدامات جبرانی که در 
برجام کاملا مجاز شمرده شده است، 
انتقاد کنند؛ به ویژه در حالی که این 
اقدامات هیچ تناقضی با تعهدات ما 
ذیل پیمان منع گسترش سلاح های 
هسته ای و موافقتنامه پادمان نداشته 
و دارای هیچ نگرانی اشاعه ای، آن گونه 
که برخی کشورها درصدد القای آن 
می باشند، نیستند. وی تصریح کرد: 
برجام باید اجرا شود و جایگزین بهتری 

نیز وجود ندارد.

سخنگوی دولت با اشاره به اینکه 
موضوعات مربوط به فضای مجازی، 
موضوع روز بسیاری از کشورهای جهان 
است، اظهار داشت: بارها تاکید شده که 
سیاست گذاری در حوزه فضای مجازی 
و حکومت سایبری، به خاطر پیچیده 
و چند وجهی بودنش، اقدامی ساده 
نیست. طرح هایی که مربوط به این 
حوزه باشد، قطعا ابعاد مختلفی دارد 
و اینکه صرفا با نگاه امنیتی یا جنبه 
خاص فرهنگی به بررسی آن بپردازیم، 
قطعا بیراهه رفته ایم. علی ربیعی گفت: 
از طرف دیگر، فضای مجازی فقط 
محدود به حوزه اطلاع رسانی نیست 
بلکه در دنیای امروز، بستر بزرگی است 
که کاربردهای متعددی را برای مردم 
ایجاد کرده است. وی با تاکید بر اینکه 
»امروزه فضای مجازی بخشی از حقوق 
مردم است«، افزود: این طرح علاوه بر 
اینکه می تواند نافی حقوق عامه مردم 
باشد، اختیارات رئیس جمهور و هیات 
وزیران را نیز محدود کرده و در عوض، با 
اختیارات گسترده ای که برای نهادهایی 
گرفته، چشم انداز  نظر  در  نوظهور 
روشنی را پیش رو قرار نمی دهد زیرا 
در این طرح، تناسبی بین مسئولیت و 

اختیارات، وجود ندارد.

هر دو جناح سیاسی شکست 
خوردند

یک فعال سیاسی اصولگرا اظهار 
داشت: انتخابات 1400 انتخابات خوبی 
 برای هر دو جناح سیاسی ما نبود. 
یعنی به اعتقاد بنده هر دو جناح سیاسی 
ما در این انتخابات شکست خوردند و به 
تعبیری می شود گفت که مردم به این 
جناح های سیاسی بی اعتنایی کردند. 
ناصر ایمانی گفت: اصلاح طلبان در این 
انتخابات چند پاره شدند و بخشی از آنها 
گفتند در انتخابات شرکت نمی کنیم، 
بخشی گفتند در انتخابات شرکت می 
کنیم ولی کاندیدا معرفی نمی کنیم و 
بخش سوم هم در انتخابات شرکت و هم 
برای ریاست جمهوری و هم شوراهای 
شهر کاندیدا مشخص کردند. هر سه 
گروه اصلاح طلب در این زمینه شکست 
خوردند.  وی افزود: البته اصولگرایان 
هم اینکه روی آقای رئیسی اجماع 
کردند هنر نکرده اند. به خاطر اینکه 
آقای رئیسی شانس بالایی برای ریاست 
جمهوری داشت و همه جریان های 
سیاسی اصولگرا پشت آقای رئیسی 
قرار گرفتند. در واقع اصولگرایان روی 
بازیکن برنده شرط بندی کردند و اگر 
آقای رئیسی نمی آمد و فرد دیگری از 
اصولگرایان می آمد معلوم می شد که 

چقدر آنها اختلاف دارند.

سـرمقــاله

بنابر دانسته های خود از حضور در جامعه و در ارتباط با 
مردم نکاتی را مهم می دانم که بایستی مور دتوجه جدی 
دولت جدید قرار گیرد تا رنج مردم کاهش یابد. مورد اول 
بیکاری جوانان است. جوانی که درس خوانده و مدرک 
تحصیلی حتی دکترا دارد و یا حتی در نتیجه تشویق ها 
ازدواج کرده است اما کار مناسبی ندارد. این یکی از موارد 
بسیار مهم است که باعث انواع فساد می گردد و بزرگترین 
علت نه فقط طلاق ها که خراب شدن خانواده ها و خروج 
مردم و جوانان از کشور برای رسیدن به شغل و درآمد 
است. افراد میانسال حتی با شرایط تحصیلی، خانوادگی 
و مذهبی خوب هم مشمول این مشکلات هستند. اگر 
کسی دلسوز کشور، مردم و این انقلاب باشد و بخواهد که 
جامعه ای خوب و پرجمعیت داشته باشیم، در ابتدا باید 
به این مساله توجه کند. دوم مساله پارتی بازی ها، باند 
بازی  ها و آمدن افراد آشنای مدیران بر سر کار بدون رعایت 
انضباط ها، اخلاق و علم کاری است. در نتیجه این اشتباه 
افرادی که تجربه دارند و زحمت کشیده اند کنار می روند. 
اگر این مسائل و در مرکز آن بیکاری را دنبال کنیم، 
بسیاری از مسائل و مشکلات جوانان برطرف می شود. 
مساله دیگر در خصوص مدیریت کشور است که درباره 
آن شعارهای بسیار داده شده است. هم در روایات داریم 
و هم عقل حکم می کند که عدالت آن است که هر چیز 
را در جایگاه خود قرار دهیم. از ائمه اطهار نقل شده است 
که اگر چنین نکنیم و هر چیز را در جای مناسب خود قرار 
ندهیم، ظلم کرده ایم. اگر فرد نامناسبی برای یک جایگاه 
قرار دهیم که حتی متدین است اما شایستگی و علم آن 
جایگاه را ندارد و صاحب قدرت مدیریت نیست و آن فرد 
ناقص کار کند و حق کسی خورده شود، کسی که او را در 
آن جایگاه قرار داده است، هم مقصر است. در اینجاست 
که ظلم و خیانت صورت می گیرد و دیگران هم از شرایط 
سوءاستفاده می کنند. اگر در رابطه با مدیریت کشور علم، 
منطق و عدالت و در رابطه با تقسیم کار دیدن شایستگی ها 
مورد توجه باشد بیشتر مشکلات امروز جامعه ما لااقل در 
میان جوانان حل می شود. لااقل نیمی از آمار طلاق امروز 
مربوط به این مسائل و مشکلات است.  در نتیجه همین 
مشکلات و طلاق هاست که کودکان کشور و سرمایه های 
آینده هم از ابتدا با سختی و مشکلات در زندگی خود 
بزرگ می شوند. اینها مشکلات بزرگ و اصلی امروز جوانان 

ما هستند.

نکاتی که باید دولت جدید جدی بگیرید

یـــادداشت

روسای سابق قوه قضائیه را می توان خارج از دستگاه 
قضایی و غریبه هایی دانست که وارد قوه قضائیه شدند و 
پس از آن، دیگران آنها را با مسیر اداره قوه قضائیه آشنا 
کردند. این روسا برخلاف مشاوران و روسای ستادی آشنا به 
امور قوه نبودند و آنچه مشاوران می گفتند عمل می کردند. 
این رئیس های پیشین قوه قضائیه مانند مهمانانی بودند 
که وارد خانه ای می شدند و مشاوران مقیم خانه آنها را  با 
همه جا آشنا می کردند و به آنها اطلاعات می دادند اما آقای 
اژه ای مانند صاحب  خانه ای است که حالا کلید خانه به طور 
مستقیم و به تنهایی در جیب ایشان است لذا توقع جامعه 
از ایشان بیشتر است. از دفتر ایشان با من و به طبع با نفرات 
دیگر به عنوان دست اندرکار انتقاد از دست قضا تماس گرفته 
شده تا نظرات خود را برای ریاست قوه قضائیه در کانالی 
ارسال کنیم و اطمینان دادند که از جانب خود ایشان خوانده 
می شود و در نظر گرفته خواهد شد این اتفاقی است که در 
زمان هیچ یک از دیگر روسای قوه قضائیه اتفاق نمی افتاد. 
همه ادعا می کنند که مبارزه با فساد در دستگاه قضایی 
آغاز شده است. من با قاطعیت می گویم که چنین نیست. 
تشکیل چند مجتمع اقتصادی با افرادی که از دایره های 
قبلی خارج افتاده اند و چند مفسد را محاکمه کردن مبارزه 
با فساد نیست و خروجی ای هم نداشته است. آنچه از رئیس 
جدید قوه قضائیه توقع می رود اصلاح بسترها و شیوه ها در 
کشوری است که در تبلیغات انتخاباتی گفته می شود بیست 
و پنج میلیارد دلار، یعنی به اندازه بودجه کشور، صادرات 
بانکی و واردات کالا و ارز داریم. شخصا این توقع را از آقای 
اژه ای دارم که شیوه برخورد را تغییر دهند. در برخورد 
با چند مهره از مفسدان مثل فاضل خداداد که از سالیان 
گذشته ایشان در دهه هفتاد رسیدگی می کردند تا الان که 
به پرونده هایی مثل بانک سرمایه رسیدگی می کند همیشه 
در بر یک پاشنه چرخیده است و تنها با معلول مبارزه شده 
است نه با علت. ده سال در گذر زمان چیزی نیست و به 
چشم برهم زدنی می گذرد اگر همین رویه ادامه پیدا کند 
ایشان با همین پرونده های حالا سر و کار خواهند داشت 
که تنها اسم مفسدان در آنها عوض خواهد شد. با توجه به 
شناختی که ایشان دارد و توقعی که از ایشان می رود، باید 
به دنبال تغییر بستر و قوانین بانکداری، قوانین کالا و ارز، 
قوانین گمرک و بیمه و بستن منافذ آنها بروند. تمام اینها 
را کسی نمی تواند تغییر دهد جز رئیس قوه قضائیه که در 
برابر قانون اساسی، تهیه لوایح قضائیه متناسب با جمهوری 
اسلامی را در اختیار دارد. ایشان می تواند یک لایحه قضایی 
تهیه کند و ساختار و سیستم را تغییر دهد. اگر قرار است 
دستگاه قضا در گام دوم انقلاب که گفته می شود بتواند در 
مسیر احقاق حق برود نباید عملکرد گذشته دستگاه قضایی 

را داشته باشد.

پنجره باز برای ورود نظرات منتقدان دستگاه قضا

 راه اندازی سامانه
 معرفی مدیران دولت 

سید ابراهیم رئیسی سامانه ای را برای مشارکت مردم 
در معرفی اعضا و مدیران دولت سیزدهم معرفی کرد. 
در این سامانه که با عنوان »یاران رئیسی« راه اندازی 
شده ، از همه نخبگان، فرهیختگان، گروه ها، احزاب، 
تشکل ها و آحاد مردم دعوت شده تا چنانچه فردی 
را در تراز دولت مردمی می شناسند نسبت به معرفی 
فسادستیزی«،   « »کارآمدی«،  کنند.  اقدام   وی 
»روحیه انقلابی« و»مردمی بودن« از جمله ویژگی هایی 
است که رئیس جمهوری منتخب بر آنها تاکید کرده 
است. آیت ا... دکتر سید ابراهیم رئیسی در معرفی این 
سامانه خطاب به مردم و نخبگان آورده است: آنگونه 
 که قبلا نیز بیان کردم اعضای دولت و همکاران بنده 
بر مبنای شایسته سالاری و براساس شاخص هایی 
 نظیر »کارآمدی«، »فسادستیزی«،»روحیه انقلابی« و

»مردمی بودن« انتخاب خواهند شد. ازآنجا که عمیقا بر 
این باورم هرجا زمینه مشارکت مردم در تصمیم سازی ها 
و تصمیم گیری ها فراهم شود نرخ موفقیت بالاتر می رود 
و همانگونه که وعده داده بودم سامانه ای جهت مشارکت 

مردم در معرفی اعضای دولت آماده شده است.

 اژه ای می تواند 
به روند اصلاحی کمک کند

  یک عضــو مجمع تشخیــص مصلحـت گفـــت: 
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در متن 
قضایای قوه قضائیه قرار دارد و این نقطه مثبتی است 
که کمک می کند قوه قضائیه به سمت پویایی و کارایی 
هرچه تمام تر به پیش برود. مجید انصاری پیرو انتخاب 
محسنی اژه ای به عنوان رئیس دستگاه قضا از سوی 
رهبر معظم انقلاب بیان کرد: تجربه دوره قبل و انتخاب 
شخصی از درون قوه قضائیه موفق بود و در مجموع 
توانست گام های نسبتاً مؤثری را برای برخی اصلاحات 
و پیشرفت ها در قوه قضائیه از جمله تهیه سند تحول 
و مبارزه با برخی مفاسد بردارد. ادامه روند تحولی 
با انتخاب آقای محسنی اژه ای که سابقه طولانی و 
شناختی کامل از مشکلات، آسیب ها و باید و نباید های 
این قوه دارد به عنوان معاون اول نقش کلیدی در تهیه 
سند تحول داشت. با توجه به اینکه از نزدیک اقدامات 

دو الی سه سال اخیر این قوه را پیگیری کرده است. 

ماجرای طرح ساماندهی 
پیام رسان ها 

یک عضو هیأت رئیسه مجلس اظهار داشت: طرح 
ساماندهی پیام رسان ها که در دستور کار مجلس قرار 
گرفته بود از دستور کار خارج نشده است. البته ما 
دستورات زیادی داریم و ممکن است براساس فوریت 
یا اولویت دستور جدیدی اضافه شود. مجتبی یوسفی 
گفت: در هفته جاری هم به همین دلیل بررسی این 
طرح میسر نشد، اما همچنان در دستور کار مجلس 
قرار دارد و اینکه چه زمانی نوبت طرح آن در صحن 
علنی باشد به میزان طرح ها و لوایح اولویت دار و 
فوریت دار مرتبط است. وی درباره برخی حواشی و 
انتقادات نسبت به طرح ساماندهی پیام رسان ها بیان 
کرد: اگر بنا باشد ما به حاشیه ها توجه کنیم نمی توانیم 
کارها را به پیش ببریم. هر طرحی ممکن است موافق یا 
مخالف داشته باشد در نهایت نمایندگان به نمایندگی 
از مردم آنچه به صلاح مردم است را دنبال می کنند. 
البته نظرات مختلف در این زمینه به ما کمک می کند.

رد احتمال عضویت محمد مخبر 
در کابینه 

رئیس مرکز اطلاع رسانی ستاد اجرایی فرمان امام 
با رد برخی گمانه زنی ها در مورد عضویت ریاست 
 این ستاد در کابینه دولت آینده تاکید کرد که 
دکتر مخبر با تمام توان پیگیر پروژه های ستاد 
مخصوصا در موضوع مقابله با کرونا است. در یادداشت 
توئیتری حجت نیکی ملکی آمده است :جلسه چند روز 
قبل دکتر مخبر و دکتر جهانگیری ارتباطی به دولت 
آینده و گمانه زنی های رسانه ای برای نقش دکتر مخبر 
در آن نداشته و برای پیگیری پروژه های ستاد اجرایی 
در شورای اقتصاد بوده ایشان بر خلاف برخی ادعاها با 
تمام توان پیگیر پروژه های ستاد مخصوصا در موضوع 

مقابله با کرونا هستند.

 خروج نام ۳ ایرانی
 را از لیست تحریم ها

وزارت خزانه داری آمریکا از خروج نام ۳ ایرانی از 
لیست تحریم های خود خبر داد.  توییتر عرب نیوز 
روز جمعه نوشت که وزارت خزانه داری آمریکا نام سه 
ایرانی را فهرست تحریم های خود خارج کرده است. 
عرب نیوز همچنین نوشت سخنگوی این وزارتخانه 
اعلام کرده است که خروج این سه ایرانی از لیست 
تحریم ها، سیاست تحریم های دولت آمریکا در قبال 
ایران را تغییر نخواهد داد. این سخنگو همچنین اعلام 
 کرد که اقدام آمریکا هیچ ارتباطی نیز با مذاکرات 
بر سر برجام ندارد. بهزاد فردوس، مهرزاد فردوس و 
محمدرضا دزفولیان نام های سه ایرانی خارج شده از 

لیست تحریم های آمریکا است.

 مذاکرات وین
 پیشرفت چشمگیری داشت

وزیر امور خارجه روسیه ضمن اشاره به پیشرفت های 
حاصل شده در روند مذاکرات احیای توافق هسته ای، از 
انتظارات غیر برجامی کشورهای غربی از ایران در این 
مذاکرات انتقاد کرد. سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه 
روسیه درباره روند مذاکرات احیای توافق هسته ای در 
وین گفت: پیشرفت آن چشمگیر است و بر سر بسیاری 
از چیزها اما نه همه چیز توافق شده است.  وی همچنین 
با توجه به موانع موجود در این مذاکرات گفت: اگر 
آمریکا به طور یک جانبه از توافق هسته ای خارج شده و 
در نتیجه، آشکارا از قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل 
تخطی کرده، احتمالا بازگشت آمریکا به برجام متضمن 
 احیای کامل و بی قید و شرط تمامی تعهدات است.

وزیر امور خارجه روسیه ادامه داد: از نظر من، صریح 
ترین رویکرد احیای کامل تمام آن چیزی است که 
به اتفاق توسط اعضای شورای امنیت امضا و تایید 
شده است اما شرکای غربی ما به هر طریق ممکن در 
تلاشند از این وضعیت برای تغییر برجام، به طوری که 
شامل مفاد آن در گذشته شود استفاده کرده و تعهدات 

جدیدی بر ایران اعمال کنند.

اخـــبار کوتاه

همیشه  مانند  شفیعی:  مطهره  ملی-  آرمان 
به ثابت کنند؛ سال هاست  را  اتهام شان   نتوانستند 

آیت ا... هاشمی و خانواده ایشان اتهام می زنند و هر بار 
یک بهانه می آورند تا بر اساس آنچه خودشان هم به دروغ 
بودنش اذعان دارند به تخریب این خانواده بپردازند. 
هر بار هم روسیاه می شوند؛ چون زمان زیادی طول 
نمی کشد که حقیقت برملا می شود. برخی اوقات هم 
اگر چه مردم به خوبی پی به چرایی برخی حاشیه سازی ها 
درباره خانواده هاشمی برده اند، اما اثبات رسمی آن بعد از 
مدت زیادی صورت می گیرد که نمونه بارز آن اظهارات 
 اخیر مصلحی است در مورد چرایی ممنوعیت از رقابت 
انتخابات  در  کاندیدا  عنوان  به  هاشمی   .. . آیت ا
ریاست جمهوری 92! اعترافات مصلحی مهر تاییدی بر 
ترس از تاثیرگذاری آیت ا... هاشمی و نزدیکانش بر روند 
پیشرفت کشور، آخرین هجمه دلواپسان به یاسر هاشمی 
بود. پسرکوچک آیت ا... هاشمی فعالیت زیادی در امور 
خیریه دارد و سعی می کند در راستای بخش هایی که 

مردم بدان نیازمند هستند گام های مثبت بردارد.
  باز هم هاشمی ها در کنار مردم

بی تردید یکی از نگرانی های خانواده های دارای 
بیمار برای مراجعه به تهران جهت مداوای عضو بیمار 
خود، هزینه اقامت و اسکان در پایتخت است که همین 
امر سبب چند برابرشدن هزینه درمان می شود. سال 
95 بود که خبرآنلاین چنین نوشت: » جمع همراهان 
بیماران در اطراف بیمارستان های تهران موضوعی عادی 
شده. بیمارستان شریعتی واقع در غرب تهران نیز از 
این مساله مستثنی نیست. همراهان بیماران بستری 
در این بیمارستان بعضا تا صبح در مقابل بیمارستان و 
گوشه و کنار خیابان اتراق می کنند و البته شهرداری 

که زمانی اعلام کرده بود با ساخت همراه سراها، جلوی 
خیابان خوابی مردم را می گیرد، این بار ترجیح می دهد 
مسئولیت را از خود بردارد: مسئولان در همه شهرها 
بیمارستان بسازند.« که البته این موضوع رنگ واقعیت 
به خود ندید. خانواده آیت ا... هاشمی با علم به این دغدغه 
راهی برای کاهش آن یافتند و یاسر در این مسیر پیش قدم 
شد.  یاسر هاشمی معتقد است: » موضوع جدی که عمدتا 
در کلان شهرها، مراکز استان و نیز در پایتخت مطرح 
است و به طور جدی معضل شده، مشکل همراهان بیمار 
است که باید شرایط و خدماتی را که برای آنها معین شده 
است اجرا کنیم، اما متاسفانه این خدمات ارائه نمی شود 
و همواره همراهان بیمار در اطراف بیمارستان ها و مراکز 
درمانی به صورت نامنظم و ناهمگون در شرایط بد در چادر 
شب را روز می کند که باید چتر حمایتی در این خصوص 
صورت گیرد.« او برای حل این مشکل اقدام به راه اندازی 
همراه سرای بیماران کرد. همراه سرا به مجموعه هایی گفته 
می شود که به منظور اسکان همراهان بیماران در شرایطی 
که بیمار به شهری غیر از محل سکونت خود جهت امر 
درمان مراجعه می کند طراحی و احداث می شود. این 
مجموعه در برخی نمونه ها شامل فضایی برای اقامت 

شخص بیمار هم هست. در این همراه سراها همراهان 
بیمار از امکانات اسکان در بیمارستان مجاور و امکاناتی که 

یا داخل بیمارستان وجود دارد، استفاده می کنند.
 دلواپسان هم ستودند

 اما از آنجا که دلواپسان تمایلی به انتشار اقدامات 
خیرخواهانه خانواده هاشمی ندارند به این همراه سراها 
حمله کردند. 5 تیر بود که یک سایت دلواپس نوشت: 
» رئیس سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران اقدام به بستن قراردادی 420 میلیون 
محسن  برادر  هاشمی رفسنجانی  یاسر  با  تومانی 
هاشمی رفسنجانی رئیس شورای شهر برای اسکان 
همراهان بیماران شهرستان ها کرده است«  نکته قابل تامل 
آنجاست که یک رسانه دلواپس دیگر یعنی تسنیم پیگیر 
این موضوع شده و نتوانسته در برابر انتشار نیت مثبت 
یاسر هاشمی به منفی بافی بپردازد، بنابراین مجبور به 
انتشار توضیحات  سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران شده که چنین است: »طی 
سال های اخیر پدیده اقامت همراهان بیماران پذیرش شده 
غیرتهرانی در بیمارستان ها و مراکز درمانی تهران ضمن 
ایجاد منظر نامناسب شهری، فضایی به دور از شأن و 
کرامت انسانی را ایجاد کرده است و همراهان بیماران 
به دلایلی همچون هزینه بالای اقامت در مراکز اقامتی یا 
طولانی بودن دوره درمان عزیزان شان مجبور به اقامت در 
حاشیه بیمارستان ها در چادرهای مسافرتی در ایام مختلف 
به ویژه فصول سرد سال بوده و هستند. در حال حاضر بر 
اساس برآوردهای غیررسمی به غیر از ظرفیت های موجود 
روزانه بیش از ۳00 نفر همراه بیمار نیازمند دریافت چنین 

خدماتی هستند.
ادامه در صفحه 6

تیر دلواپسان به سنگ  خورد؛ باز هم خدمت به مردم پیروز شد  

جزئیات قرارداد مالی شهرداری تهران با یاسر هاشمی! 
 شهرداری تهران: موسسه رها دارای کارنامه ای شفاف و قابل تحسین است

   همراه سرا در زمان قالیباف تنها شعار بود

آیت ا... سید حسن موسوی تبریزی
دبیرکل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم

رئیس جمهور: 

دولترابارشداقتصادیمثبتتحویلمیدهیم
   در دوران جنگ اقتصادی می خواستند با محاصره اقتصاد ما را نابود کنند

آرمان ملی: رئیس جمهور در مراسم افتتاح  طرح های 
ملی وزارت صنعت اظهار کرد: بیش از 9 درصد رشد صنعتی 
در سه ماهه چهارم سال گذشته را شاهد بودیم، همچنین 
بیش از هفت درصد رشد صنعتی داشتیم که موجب مثبت 
شدن رشد اقتصادی ما در سال 99 شد. اهم اظهارات حسن 

روحانی از این قرار است:
  این مسائل کمتر گفته می شود. فکر می کنند اگر 
این مسائل را بگویند، به نفع دولت است در حالی که به نفع 
نظام است. در بسیاری از کشورها رشد اقتصادی منفی بود 
و رشد اقتصادی جهان نیز منفی سه بود اما در سال 99 رشد 
اقتصادی مثبت ۳.۶ درصد داشتیم. خیلی دوست داشتم 
دولت را با رشد منفی به دولت بعدی تحویل ندهیم، اکنون 
دولت را با رشد اقتصادی مثبت ۳.۶ درصد تحویل می دهیم. 
در حالی دولت را تحویل می دهیم که تخت آی سی یو، دو 
برابر شده است و با تلاش های زیادی که انجام می شود، 14 
هزار تخت بیمارستانی اضافه می شود که در تاریخ کشور ما 

بی سابقه است.
  مردم صبر و مقاومت کردند و سختی زیادی کشیدند.  
من در دولت گفتم حقوق کارمندان را در این هشت سال، 
5.5 برابر کردیم و حقوق بازنشستگان هفت برابر شد اما این 
کافی نبوده است. من می فهمم کرونا یک میلیون و 100 
هزار نفر را بیکار کرد. یک میلیون بیکار یعنی چند میلیون 
نفر را در مشقت قرار داد. جنگ اقتصادی، خشکسالی و یک 
سال سیل مردم را در مشقت قرار داد. بسیار خوشحالم در 
دولت های یازدهم و دوازدهم تلاش شد، زنجیره تولید فولاد 
کامل شود. موضوع خام فروشی که مطرح می شود، کنسانتره 
داشته باشیم ولی گندله را نداشته باشیم، مقصد نهایی یعنی 
شمش فولاد را نخواهیم داشت و مجبور به صادرات سنگ 

آهن می شویم.
  در معادن و صنایع کنار آن، کار بسیار بزرگی در کشور 
انجام می شود؛ هم از لحاظ اشتغال، هم از لحاظ درآمدزایی، 
هم از لحاظ رفع نیازهای کشور و هم از لحاظ صادرات. وقتی 
در زمینه فولاد نگاه می کنیم، واردات قابل ملاحظه ای در 
زمینه فولاد داشتیم ولی امروز به خودکفایی رسیدیم. ما 
امروز نیازمندی های داخل را رفع و صادر می کنیم، اینکه در 
زمینه فولاد دهمین کشور و در مس هفتمین کشور در دنیا 
هستیم، جای افتخار است. یکی از کارهای مهم این است که 
این زنجیره کامل شد. بسیاری از طرح هایی که امروز افتتاح 

شد، زنجیره قبلی را در همان استان یا استان مجاور تکمیل 
می کرد. گاهی یک شرکت همه زنجیره را دارد یا در یک 
استان این زنجیره وجود دارد. حرکت انجام شده در هشت 
سال گذشته برای توسعه معادن و صنایع معدنی  بسیار 
خوب است. معادن بسیاری به افرادی واگذار شده بود که 
نه خودشان کار می کردند و آن را آزاد می کردند. در دولت 

تلاش زیادی شد و این معادن آزاد شدند.
  در سال 590 میلیون تن از این معادن استخراج 
می شود که نعمت بزرگی است. در استخراج آنها و زنجیره ای 
که به همراه دارد، اشتغال زیادی وجود دارد. در زمینه 
اکتشاف کار عظیمی انجام گرفت. در هشت سال گذشته، به 
اندازه کل تاریخ ایران اکتشاف انجام شده است که البته همه 
این اکتشافات باید راستی آزمایی شود، عیار آن را سنجیده و 
دید آیا استخراج از آنها صرفه دارد. در دوران جنگ اقتصادی 
که می خواستند ما را محاصره کرده و اقتصاد کشور را نابود 
کنند، اگر بخش خصوصی و مردم به میدان نیامده بودند، 
علی الظاهر درست پیش بینی کردند چون ما به چهل، پنجاه 
میلیارد دلار در سال پول نیازمندیم تا منابع اولیه را وارد 
کشور کنیم. اینها می گفتند وقتی فروش نفت را قطع کنیم، 

ایران دیگر درآمدی ندارد.
  واردات در ذهن مردم منفی است. واردات محصول 
ساخته شده در ایران، منفی است اما برای مواد اولیه ای که 
به آن نیاز داریم، تجهیزاتی که لازم است و مواد اولیه برای 
دارو و موارد دیگر واردات ضروری است. بخشی از کالاهای 
اساسی در کشور تولید و بخشی از خارج وارد می شود؛ به 
ویژه امسال که خشکسالی بی نظیری در 50 سال اخیر بود.

 می گفتند وقتی ایران کالایی را وارد نکند، قحطی 
می شود و آن وقت مردم بیرون می آیند و نظام ساقط 
می شود. البته آمریکایی ها عقل زیادی ندارند ولی با همین 
عقل کم طراحی کرده بودند توسط ترامپ، بولتون و پمپئو 
و افرادی رذلی که در صدر امور بودند. دلیل عدم موفقیت 
آمریکا این بود که ما صادرات کالاهای دیگر را جایگزین 
صادرات نفت کردیم. بازار ما پر از جنس بود، قحطی وجود 
نداشت البته گرانی بود. جنگ اقتصادی که ترامپ وارد کرد، 
فشار زیادی به مردم از نظر قیمت و تورم وارد کرد ولی در 
خود محصول که می خواستند قطحی درست کنند، اشتغال 
ایجاد نشود، بیکاری گسترده باشد، موفق نشده و نتوانستند. 
به جای نفتی که تحریم کردند، جایگزین ایجاد کردیم. 

در زمینه گاز، محصول بیشتری به دست آوردیم. از ۶40 
میلیون مترمکعب گاز به هزار و خرده ای میلیون مترمکعب 
گاز در روز رسیدیم که دیگر لازم به وارد کردن گاز نشد و 

حتی بخشی از آن را هم صادر کردیم.
  قبل از دولت یازدهم بنزین را وارد می کردیم و 
مقداری هم بنزین پتروشیمی تولید می شد که بسیار آلوده 
بود ولی در تولید بنزین خودکفا شدیم. الان به تولید 110 
میلیون لیتر بنزین در روز رسیدیم که دو برابر شده است. 
وقتی به تولید 100 میلیون لیتر رسیدیم، همانقدر هم 
مصرف می شد. بعد طرحی را ریختیم که مصرف کم شود 
و وقتی این گونه شد، آن را صادر کردیم. اکنون ما به یکی 
از صادرکنندگان بنزین تبدیل شده ایم. بخش دیگر مربوط 
به صنعت می شود؛ اعم از پتروشیمی و صنایع معدنی. در 
پتروشیمی جهش عظیمی در تاریح ایران ایجاد کردیم. در 
سال 99، 1۷ طرح بزرگ پتروشیمی را در یک سال افتتاح 
کردیم که در تاریخ نظیر ندارد. عمده ارز ما را پتروشیمی به 
ما می دهد و بخشی هم فولاد و صنایع معدنی به ما می دهند. 

در سال 99، دو میلیارد و ۶00 میلیون دلار صادر کردیم.
 کسی توضیح نمی دهد آمریکا چطور شکست خورد 
و نتوانست ما را به زمین بزند، شرکت های دانش بنیان ما 
را خودکفا کردند. کرونا که آمد، کسی به ما کیت تشخیص 
نداد ولی عرض یکی، دو ماه کیت تشخیص را تولید کردیم. 
در ابتدا، فقط دو آزمایشگاه تشخیص کرونا داشتیم، اما 
اکنون 400 آزمایشگاه داریم یعنی در یکسال، 200 برابر 
شد. ماسک می خواستیم ولی کسی به ما ماسک نمی داد. 
ونتیلاتور کسی به ما نمی داد. احمق ترامپ به ما پیام داده 
بود که اگر می خواهید چهار ونتیلاتور به شما می دهیم که 
گفتم اگر شما 40 ونتیلاتور می خواهید، ما به شما می دهیم.

  در یک سال و نیم گذشته، تخت های آی سی یو دو برابر 
شد. اگر این کار نمی شد از کرونا و ویروس ترامپ شکست 
می خوردیم. کار بزرگی انجام شد که بخشی از این کار مربوط 
به صنعت و معدن بود. اینکه مردم می گویند به داخل توجه 
داشته باشیم، درست است اما بدون توجه به خارج هم غلط 
است. این همان مسأله ای است که رهبری در مورد اقتصاد 
مقاومتی گفتند که ما باید درون زا باشیم اما بیرون نگر هم 
باشیم. 10 میلیارد و 21۳ میلیون دلار جنس وارد کردیم 
و در همین سه ماه، 10 و ۶۸9 میلیون کالا صادر؛ یعنی 

صادرات و واردات ما ترازش مثبت است.

»آرمان ملي« از جایگزین هاي ظریف گزارش مي کند: 

باقري كني و امير عبداللهيان شانس بيشتري دارند
آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: انتخابات 1400 
با ثبت کمترین میزان مشارکت از ابتدای آغاز به کار 
جمهوری اسلامی به عنوان انتخاباتی غیررقابتی به گفته 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور منتخب را مشخص کرد. 
کسی که بنابر تمام سابقه سال های گذشته، فردی تماما 
اصولگرا محسوب می شود و با اینکه او پیشتر اشاره کرده 
بود رویکردی فراجناحی پیشه خواهد کرد، بنابر سابقه وی 
احتمالا در خصوص افراد منتخب باید منتظر اصولگرایان 
باشیم. اما آنچه بیش از همه مورد توجه است نیاز به انتخاب 
افرادی کاربلد با توجه به شرایط حساس ایران در زمینه های 
مختلف به خصوص روابط بین الملل و امور اقتصادی است که 
با نظر به عدم سابقه و تجربه شخص رئیس جمور منتخب 
در این زمینه ها، نیازمند انتخاب افرادی با سابقه درخشان و 
توانمند است. از بین وزیران مختلف با توجه دوره حساسی 
که ایران از نظر روابط بین الملل و بالاخص توافق برجام در آن 
قرار دارد، چشم ها به گزینه های احتمالی برای انتخاب وزیر 
امور خارجه است. وزیری که بنابر گفته کارشناسان علاوه 
بر اینکه حل مسائل بین الملل را به دوش خواهد کشید، در 
نتیجه عملکرد مناسب در جهت توافقات و برداشته شدن 
تحریم ها، می تواند گره گشای مسکلات اقتصادی نیز باشد. 
از طرفی موفقیت های وزیر امور خارجه پیشین در دو دوره 
قبلی توقعات را بالا برده است و این مساله فرد جایگزین 
را مورد بررسی ها و نقدهای سخت گیرانه تری قرار خواهد 
داد. با دستاوردهای برجام و دیگر سیاست های بین المللی 
در سال های اخیر انتظار می رود در دولت جدید نه تنها 
بر این دستاوردها افزوده شود بلکه شرایط برای استفاده 
و بهره برداری مطلوب نیز فراهم گردد. پیش بینی ها در 
خصوص فرد منتخب رئیسی برای مقام وزارت امور خارجه 
همچنان ادامه دارد. بنابر گمانه زنی ها تاکنون سه گزینه به 

عنوان وزیر امور خارجه دولت آینده مطرح هستند؛ سعید 
جلیلی، علی باقری کنی و امیر عبداللهیان. آنچه بیش از 
همه در این زمان هم از لحاظ روابط بین الملل و هم از نظر 
حل مشکلات داخلی مورد نیاز کشور است رفع تحریم ها و به 
نتیجه رسیدن برجام است، توافقی که دو نفر از این سه گزینه 
از ابتدا مخالفت خود را با اصل آن و با نحوه اجرا آن پیوسته 
ابراز کرده اند. علی باقری در انتقادات خود، سیاست های 
خارجی دولت روحانی را متهم به سیاست هایی منفعلانه ای 
کرده بود که با به کار گرفتن دیپلماسی ذلت حقوق کشور را 
به باد داده اند. سعید جلیلی نیز پس از شکست در انتخابات 
سال نود و دو با سخنرانی های خود در دانشگاه های مختلف 
به انتقاد از برجام پرداخت و دیپلماسی زمان را حاصل تفکری 
دانست که دشمن را بزک می کند، توان دفاعی را کاهش 
می دهد و در ایجاد امنیت و عزت برای کشور ناتوان است. 
سعید جلیلی و علی باقری کنی معاونت های وزارت امور 
خارجه را در دولتی بر عهده داشتند که مذاکرات هسته ای 
در آن بی نتیجه ماند و تحریم های شدید دیگری علیه کشور 
اعمال شد. در دوران این مذاکرات سعید جلیلی مسئول 
مذاکرات هسته ای ایران از سال هشتاد و شش تا نود و دو 
بوده است، مسئولیتی که ظریف پس از او به عنوان وزیر امور 
خارجه عهده دار شد. جلیلی از سال هشتاد و هفت تاکنون 

نماینده ولی فقیه در شورای عالی امنیت ملی و از سال نود 
و سه تا به الان رئیس کمیسیون سیاسی شورای راهبردی 
روابط خارجی بوده است. علی باقری در این دوران مذاکرات، 
مذاکره کننده ارشد برنامه هسته ای ایران از سال هشتاد و 
هفت تا سال نود و دو بوده است که پس از او عباس عراقچی 
در این مقام قرار گرفت. وی اکنون معاون امور بین الملل 
رئیس قوه قضائیه و رئیس ستاد حقوق بشر است. در میان این 
گزینه ها حسین امیرعبداللهیان، دستیار ویژه رئیس مجلس 
و مدیرکل امور بین الملل مجلس شورای اسلامی و مشاور 
وزیر امور خارجه در دولت حسن روحانی است که همواره 
موضعی معتدل اتخاذ کرده است. امیرعبداللهیان، با موضع 
فراجناحی خود، در خصوص مذاکرات برجام اظهار کرده 
است: در صورت تامین حقوق ایران و اجرای کامل تعهدات 
از سوی طرف مقابل برجام  می تواند وارد مرحله اجرایی 
شود. امیرعبداللهیان همچنین در خصوص سیساست های 
خارجی دولت جدید گفت: سیاست خارجی دولت آینده 
ایران به ریاست رئیسی، پویا و منطقی  توام با گفتمانی  قوی 
خواهد بود؛ گفتمانی که بتواند منافع ایران را درهمه زمینه 
ها تامین کند. وی در دوران این مذاکرات هسته ای ابتدا 
سفیر جمهوری اسلامی ایران در بحرین تا سال هشتاد و نه 
سپس مدیر کل خلیج فارس و خاورمیانه وزارت امور خارجه 
تا سال نود و معاون عربی و آفریقایی وزارت امور خارجه در 
دوره وزارت علی اکبر صالحی و محمدجواد ظریف تا سال 
نود و پنج بوده است. در میان این دو گزینه کاملا اصولگرا و 
یک گزینه بی طرف، انتخاب علی باقری کنی بیش از همه 
محتمل است. همچنین پیشتر چنین مطرح شده بود که 
ایشان به عنوان فرد منتخب از جانب رئیس جمهور جدید 
به وزارت امور خارجه فرستاده شده اند تا در جریان امور 

قرار گیرند.

طرح صیانت از فضای مجازی 
اختیارات رئیس جمهور را 

محدود می کند
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حقوقدان


